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10. Energiarbejde i kommunens bygninger 

Beslutningstema 

Niels Abildsten fra Hedensted Kommunes Kommunale Bygninger, kommer og fortæller om 
arbejdet med klima i Hedensted Kommune.  

Beslutning 

Michael Edlefsen og Niels Abildsten fremlagde indsatser fra Kommunale Bygninger. Forbrug af 
vand, varme og el styres på timebasis. Bygningernes brugere orienteres ugentligt om forbrug 
og straks ved væsentlige uregelmæssigheder. I perioden 2012 – 17 er der realiseret projekter 
til energieffektivisering for 53 mio. kr. Indsatsen har medført årlige besparelser på 6 mio. kr. 
og reduceret CO2 udledningen med 660 t/år. Desuden har Kommunale Bygninger medvirket 
som eksperimentarium for nye grønne løsninger fx Sunwell jordvarme og klimavejen. 
  
Niels og Michael vil gerne have input fra Klima- & Energirådet eller give bidrag, hvis rådet har 
brug for det. Kommunale Bygninger bidrager gerne med vejledning i forhold til 
energiforbrug/forbedringer i selvejende institutioner. 
  
Merete bringer muligheden videre til Teresa Egballe (Kultur & Fritid) 
  
Lars Jensen, Lone Jakobsgaard og Bent Sørensen deltog ikke i mødet 
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11. Porteføljelisten 

Beslutningstema 

Klima- & Energirådet skal beslutte om gennemgangen af porteføljelisten skal føre til 
tilpasninger af listen og projekterne 

Sagsfremstilling 

Porteføljelisten gennemgås med fokus på de projekter hvor der har haft aktivitet siden sidst.  
Såfremt der er nye projekter, der skal på listen, præsenteres de her.  

Administrationen indstiller, 

at porteføljelisten gennemgås 

at listen opdateres 

Beslutning 

Listen blev gennemgået, og der blev givet status på projekterne – særligt var der 
bemærkninger om følgende: 
  
Energiforsyning i landsbyer/klynger udenfor fjernvarme: Projektet omdøbes til landsbyenergi. 
Anders og Henrik har haft inviteret 12 eksperter, der har givet input til projektet, og næste 
skridt er opsamling af viden efterfulgt af besøg hos relevante landsbyer. Herefter eventuelt 
udformning af ansøgning til relevant fond/pulje. 
  
Klimaveje: Der er ideer om flere klimaveje eller klimakvarterer i kommunen. Der er p.t. en lille 
udstykning i Løsning, hvor klimavej kan være løsningen på at komme af med regnvandet. 
  
Projekt med ungdomsuddannelser: Der er flere ideer på spil i forhold til at trække studerende 
til Hedensted og arbejde med nogle relevante projekter. Projektet er under udvikling.  
  
Lars Jensen, Lone Jakobsgaard og Bent Sørensen deltog ikke i mødet 
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12. Lækre møder 

Beslutningstema 

Klima- & Energirådet skal tage stilling til hvordan og hvornår der skal sættes gang i arbejdet 
med at facilitere gode møder. 

Sagsfremstilling 

På mødet i Klima- & Energirådet den 19. juni, blev det besluttet at rådet vil arbejde med 
hvordan de kan facilitere møder så de giver mest mulig værdi. I projektet Cirkulær Økonomi 
Hedensted, bliver der afholdt en række møder og workshops. Der kan som udgangspunkt være 
to tilgange for Klima- & Energirådet: 
1: Det vil være muligt at få noget erfaring med møder, gennem de workshops, som vi så 
senere kan bruge til at designe "lækre møder". (specifik erfaringsopsamling) 
2: På forhånd at lave et design for "lækre møder" som skal bruges på de pågældende møder.  

Administrationen indstiller, 

at Klima- & Energirådet beslutter hvordan arbejdet skal gribes an. 

Beslutning 

Der er i gang med at blive planlagt en række møder i Cirkulær Økonomi Hedensted projektet. I 
forbindelse med den planlægning, vil vi lave nogle opmærksomhedspunkter, som alle 
deltagere skal holde øje med. Denne viden skal bruges til at tilpasse de følgende møder. 
Merete vender tilbage, når der er ved at være en form på møderne. 
  
Hedensted Kommunes udviklingskonsulenter har inviteret til nogle lokale 
møder/arrangementer rundt omkring i Hedensted Kommune. Formålet med disse er, at 
borgere skal være ambassadører for deres kommune. I det omfang medlemmer fra Klima- & 
Energirådet deltager på disse møder, skal vi også samle viden/erfaringer/input, som vi selv 
kan benytte til de møder, vi afvikler i rådet. 
  
Endelig har Anders Møller modtaget en henvendelse fra en borger i Juelsminde, som opfordrer 
til at holde nogle møder om grøn energi. Ove og Merete drøfter henvendelsen og kommer med 
et udspil til rådet.  
  
Lars Jensen, Lone Jakobsgaard og Bent Sørensen deltog ikke i mødet 
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13. Compas - Cirkulære Partnerskaber, Hedensted 

Beslutningstema 

Klima- & Energirådet skal beslutte, om der skal arbejdes videre med Compas.  

Økonomi 

I opstarten, som ligger de første 6-12 måneder, kan der allokeres en medarbejder og halleje 
indenfor de eksisterende rammer.  
Ud over dette, skal der bevilges 500.000 kr. til opstart. 

Personalemæssige (herunder arbejdsmiljømæssige) konsekvenser 

Hedensted Kommune skal i opstartsperioden give administrativ bistand svarende til en 
fuldtidsstilling 

Historik 

På dialogmøde i Byrådet den 13. august 2018, præsenterede iværksætterne Anne Poulsen og 
Anders Koed Jensen samt Merete Valbak ideen om Compas. Byrådet bad Klima- & Energirådet 
om at drøfte projektet, med henblik på at komme med en indstilling.  

Sagsfremstilling 

Co-foundere af TrÆls og FiftyFive, Anne Poulsen og Anders Koed Jensen, er flyttet til 
Hedensted og har spurgt om Hedensted Kommune vil være med til at skabe et fyrtårn for 
cirkulære partnerskaber på tværs af iværksættere, etablerede virksomheder og kommunen. 
Arbejdstitlen på projektet er Compas og vil være et forpligtende samarbejde mellem 
aktørerne. 
Konkret vil Compas være et hus/ hal, hvor der er kontor, mødefaciliteter, værksted, digitalt 
værksted, materialestation, udstilling af produkter m.v. De ”faste brugere/ kunder” i huset vil 
være iværksættere, der ønsker fælles kontorfaciliteter og værksted med andre iværksættere.  
For Hedensted Kommune er projektet er mulighed for at skabe et fyrtårn på cirkulær økonomi, 
der er potentiale i at tilgå fonde (eftersom der i disse år afsættes mange penge både i EU og 
DK til at arbejde med Cirkulær Økonomi), være på forkant med lovgivning især på 
affaldsområdet, tiltrække virksomheder og iværksættere, der ønsker en bæredygtig profil m.v. 
  
Ideen blev præsenteret på Byrådets dialogmøde den 13. august 2018, og Byrådet bad Klima- 
& Energirådet drøfte projektet nærmere og komme med en indstilling.  
  
Såfremt Hedensted Kommune ønsker at arbejde videre med projektet, foreslås det, at lave en 
periode på 6 måneder, hvor projektet sættes i gang.  Aktiviteter og projekter gennemføres og 
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aftaler med samarbejdspartnere indgås. Efter denne periode foretages en evaluering, hvorefter 
klima og energirådet drøfter projektet og indstiller til byrådet om næste fase bør igangsættes. 
Næste fase vil være der hvor projektet skal forankres og iværksætterne kan flytte ind i mere 
permanente lokaler. 
  
På mødet vil der være mulighed for at besøge TrÆls og der vil være en mere detaljeret 
præsentation af Compas.  

Kommunikation 

Aktørerne oplever allerede en massiv interesse for det arbejde, der ligger forud for ideen om 
Compas – både fra potentielle samarbejdspartnere, fonde, kommuner og potentielle kunder. 
Derfor vil en kommunikations og markedsføringsplan være noget at det første der vil blive 
klargjort.  
  
Hvis Hedensted Kommune går ind i samarbejdet, vil afsenderen være Compas, sådan at det er 
Hedensted Kommune der i front.  

Administrationen indstiller, 

at Klima- & Energirådet drøfter projektet og oversender herefter sagen til PKØ og 
Byrådet. 

Beslutning 

Vi startede mødet med en rundvisning hos virksomheden Træls. På mødet blev der suppleret 
med første udkast til en forretningsplan/projektplan. Visionen er at etablere et hus for grønne 
iværksættere med tilhørende REDO station (materialestation). På kort sigt (cirka 6 måneder) 
er der lagt op til at starte med et projekt, som så skal munde ud i en 5-årig forretningsplan. I 
denne periode skal ideen trykprøves, finansiering og partnerskaber skal findes og resultater 
skal vises. Oplægget blev drøftet, og rådet gav i stikordsform følgende input: 
Vigtigt at vise resultater, vigtigt at søge fonde, ideen er rigtig, timingen er rigtig, gode 
muligheder for samarbejde med DPU, husk sammenhængen med DPU – find gode 
samarbejdsrum, husk samarbejde med Hedensted Erhverv, vi har ikke råd til at lade være, 
god branding værdi, kan være en udfordring med økonomien. 
  
Rådet besluttede at sende projektet videre til PKØ og Byrådet.  
  
Lars Jensen, Lone Jakobsgaard og Bent Sørensen deltog ikke i mødet 
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14. Eventuelt 

Beslutningstema 

Klima- & Energirådet skal tage stilling til de emner der måtte komme under "eventuelt". 

Sagsfremstilling 

Claus Thaisen har foreslået fælles arrangement på Tørring Bibiotek den 27. september. Hvem 
vil med, og skal vi spise sammen forinden? 
Flere emner under "eventuelt" drøftes her. 

Beslutning 

Jesper Theilgaard holder foredrag på Tørring Bibliotek den 27. september kl. 19. Vi kan evt. 
starte kl. 17 og holde møde med mad først. 
  
Meld tilbage til Merete om du vil med.  
  
Lars Jensen, Lone Jakobsgaard og Bent Sørensen deltog ikke i mødet 
  

 

 


